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«Es guanyaria molt si poguéssim eli-

minar el perniciós terme ‘obediència’ 

del nostre vocabulari moral i polític» 

(H. Arendt, Responsabilitat i judici).

La cineasta alemanya Margarethe von 

Trotta s’ha convertit en una especi-

femenines rellevants. En aquesta oca-

sió se centra en Hannah Arendt (1906-

1975), probablement la creadora del 

pensament polític més original del 

segle XX. La pel·lícula adopta un to 

la seva totalitat —des del seu naixe-

més, opta per limitar-se a un episodi 

de la seva vida, i al mateix temps un 

dels episodis més importants de la his-

tòria recent: «el cas Eichmann».

Adolf Eichmann va ser tinent coronel 

de les SS i encarregat de posar els mit-

jans perquè es portés a terme la «solu-

milions de jueus. Detingut el 1960 pels 

serveis secrets israelians, va ser jutjat 

l’any següent i fou condemnat a mort. 

Els diaris més importants del moment 

van enviar els seus millors periodistes 

a cobrir l’esdeveniment. El diari The 

New Yorker hi va enviar Hannah Arendt 

com a periodista, com a pensadora i 

com a jueva. I ella va descriure en els 

cinc articles que va publicar al diari 

(i que posteriorment foren recollits en 

el seu llibre Eichmann a Jerusalem) el 

que va veure i va escoltar en el judi-

ci. La seva descripció va provocar un 

enorme escàndol i indignació, una re-

acció que encara avui podem copsar 

amb l’estrena recent de la pel·lícula, 

que ha rebut algunes crítiques molt 

dures, dirigides més al personatge 

real que a la pel·lícula en si mateixa. 

El que va fer Arendt va ser posar junts 

dos fets que ella estava observant. 

D’una banda, els fets de què s’acusa-

va Eichmann: la mort de sis milions de 

persones; i, per altra banda, la per-

sonalitat d’Eichmann, que ella veia 

com un home mediocre, comú, sense 

res especial, que es limitava a obeir 

ordres. Era un home comú, obedient, 

complidor, que va fer «el que havia 

de fer», i va seguir unes ordres que 

si ell no hagués complert, algú altre 

ho hauria fet; només era un buròcrata 

i un bon pare de família; per la res-

ta, bastant respectuós. El que volia 

Arendt era intentar comprendre com 

va ser possible que el mal més extrem 

i absolut fos comès per una persona 

normal, un ‘qualsevol’, com qualsevol 

de nosaltres, i no per un ésser mons-

truós, un ésser satànic i depravat. Això 

Arendt ho va anomenar «la banalitat 

del mal». No vol dir de cap manera 

moral»? Hannah Arendt
Tomás Domingo Moratalla

Complutense de Madrid.
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E
l que volia Arendt era intentar comprendre 
com va ser possible que el mal més extrem i 
absolut fos comès per una persona normal, un 

‘qualsevol’, com qualsevol de nosaltres, i no per un 
ésser monstruós, un ésser satànic i depravat
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que el mal sigui banal, sinó que apa-

reix en la «normalitat».

lícula amb gran mestratge. Assistim al 

judici d’Eichmann a través dels ulls de 

Hannah Arendt, i vivim les mateixes 

lluites, la seva complexitat, les seves 

pors, la seva vulnerabilitat i, sobre-

tot, el seu coratge. Però el lector pot 

preguntar-se: i tot això, què té a veu-

re amb la bioètica? Aquesta pel·lícula 

apunta allò que és més essencial de 

de la nostra relació amb el món. La 

bioètica neix com a resposta a les re-

ivindicacions d’autonomia en el món 

modern i al mateix temps defensa el 

desenvolupament d’un comportament 

autònom i responsable del professio-

nal sanitari, de pacients, d’instituci-

ons, etc. La bioètica té com un dels 

seus estendards el desenvolupament 

de l’autonomia i la responsabilitat en 

la pràctica mèdica, en tots els seus 

nivells i registres. Doncs bé, sen-

se el que aquesta pel·lícula mostra, 

és a dir, sense el que el pensament 

d’Arendt va posar en relleu, no sa-

bríem ben bé què és això de l’auto-

nomia moral que defensem en bioè-

tica. Dit d’una altra manera, el que 

es defensa en bioètica són sentits no 

morals d’autonomia, i ens quedem en 

reivindicacions dels individus (siguin 

els pacients o els professionals) o en 

l’autonomia en sentit legal (reduc-

cionisme causant d’alguns mals, per 

exemple, del consentiment informat) 

o, com a molt, apel·lem a Kant, el 

sentit del qual és més logicoontològic 

que moral (no entraré ara en discus-

moral se’ns escapa. Per això el pen-

sament d’Arendt és essencial en bi-

oètica (i aquesta pel·lícula n’és una 

excel·lent introducció).

el que Eichamann no va ser. No va ser 

un malvat, un ésser satànic, tampoc 

un estúpid; simplement, en paraules 

d’Arendt, va ser «un ésser incapaç de 

pensar», va refusar pensar, va deixar 

de banda la seva consciència, el diàleg 

amb si mateix, i es va limitar a com-

plir les ordres rebudes, i es va mostrar 

com un ésser sense iniciativa, sense 

reacció. No va ser capaç d’assumir 

els seus actes, de pensar-ne les con-

seqüències, de posar-se al lloc dels 

altres, va ser «incapaç d’imagina-

ció». L’autonomia moral només pot 

ser compresa des de la responsabili-

tat, és a dir, assumint des de si mateix 

els actes que hom desencadena en el 

món, també com a part d’un «siste-

ma» (sanitari, educatiu, polític, etc.). 

L’autonomia i la responsabilitat moral 

passen per no desentendre’s del món 

en què estem i tenir present «el que 

fem» i «no fem» en aquest món. La 

lectura bioètica pot ser ràpidament 

feta: Ens limitem a complir les ordres? 

Fem tal o qual cosa simplement per-

què és el protocol, és el que es fa, el 

que s’espera de nosaltres? No diem 

moltes vegades allò de «jo sóc un ma-

nat»? I també diem allò de «si no ho 

faig jo, ho farà un altre, si és igual, ja 

que si no canvia el sistema no podem 

fer-hi res». Som bons professionals, 

Aquesta és la lliçó d’Arendt amb 

Eichmann: «tots som Eichmann», 

tots portem un Eichmann a dins. Hi 

ha solució per trencar amb aquesta 

«banalitat del mal»? La pel·lícula 

mateixa Hannah Arendt: el coratge 

de pensar. Només així podem donar 

alguna possibilitat a la banalitat del 

bé.

E
ichmann no va 
ser un malvat, 
un ésser satànic, 

tampoc un estúpid; 
simplement, en 
paraules d'Arendt va 
ser «un ésser incapaç 
de pensar», va refusar 
pensar, va diexar 
de banda la seva 
consciència

Escena de la pel·lícula


